
بهناز وفایی وحدت - در میان آثار چندبعدی بســیاری 
که اغلب تکلیف مخاطب با آن ها روشــن نیست؛ »ببعی« از 
معدود انیمیشن هایی است که با اطمینان خاطر می توان آن 
را کودکانه دانست و در حوزه کودک قلمدادش کرد. »ببعی« 
با کارگردانی مشترک حســین صفارزادگان و میثم حسینی 
ساخته شده و تهیه کننده آن محمدمهدی مشکوری است. در 
ادامه گفت وگوی خبرنگار صبا را با یکی از کارگردان های این 

انیمیشن می خوانید:
از انیمیشن »ببعی« بگویید و دلیل انتخاب داستان و مضمون 

آن برای ساخت این انیمیشن؟
انیمیشن »ببعی« ادامه یک سریال دو بعدی است که با کارگردانی 
حسین صفارزادگان و تهیه کنندگی محمدمهدی مشکوری در حدود 
300 قسمت برای شبکه کودک  تولید شده که یکی از پربیننده ترین 
تولیدات داخلی شبکه کودک است. درواقع شخصیت های شناخته شده 
و جذاب این سریال و همچنین فضای داستانی آن، دست مایه یک کار 
سینمایی شد، استودیو این اقدام را شروع کرد، من و حسین صفارزادگان 
کارگردانی این انیمیشــن ســینمایی را بر عهده گرفتیم و با تکنیک 
سه بعدی این کار را انجام دادیم و حالا هم که وارد جشنواره شده است. 
این سرنوشت سینمایی »ببعی« است. »ببعی« بره ای است که به واسطه 
کتاب های کمیکی که از شخصیتی به نام جغد قهرمان مطالعه می کند، 
به پرواز علاقه مند می شود و دلش می خواهد پرواز کند اما در روستایی 
که او زندگی می کند، پرواز برای غیرپرنده ها ممنوع است و این مسئله 
چالش هایی را برای ببعی به  وجود می آورد. تلاش، فداکاری  و گذشت های 
ببعی، خواهرش ببعو، دوستان دیگرش ماما و مومو و دوست دیگری که 
درطول داستان پیدا می کنند، برای این که به این آرزویشان برسند و 

بتوانند پرواز کنند؛ تم مایه اصلی داستان است.
به طورکلی برای ساخت انیمیشن ترجیح تان فضای فانتزی 

است یا  هدف از انتخاب این فضا، فقط تجربه کردن آن بوده؟
انتخاب »ببعی« از یک  وجه کاراکترهای شناخته شده آن بود، این 
در استودیوهای بین المللی هم رواج دارد که براساس شخصیت های 
شناخته شده ای که محبوبیت دارند، آثار دیگری تولید می کنند. وجه 

دیگرش هم این است که برخلاف عموم انیمیشــن هایی که باوجود 
داشتن کاراکترهای غیرانســانی، معمولا مرکزیتشان کاراکتر انسانی 
است؛ »ببعی« داستانی است که هیچ کاراکتر انسانی در آن نیست و این 
برایم جذابیت داشت و دوست داشتم که در این فضا باشم. فکر می کنم 
که دیگر پرداختن به کاراکترهای انسانی در انیمیشن های ما بس باشد 
و بهتر است به سراغ کاراکترهای دیگر برویم. این اتفاق در دنیا هم افتاده 
مثلا در داستان »اسباب بازی ها« از عروسک ها استفاده شده یا در »نمو« 
که از ماهی ها استفاده شده و نمونه های بســیار دیگر. محبوبیتی که 
کاراکترهای غیرانسانی بین بچه ها پیدا می کنند برایم خیلی جذاب است 

و ترجیحم این است که ادامه کارم هم در همین فضا باشد.
انیمیشن سازی در ایران با چه چالش هایی همراه است؟      

مهم ترین چالش انیمیشن بودجه های تولید است و در کنارش شرایط 
اکران. من معتقدم انیمیشن یک هنر استراتژیک است و باید بتوانیم از آن 
استفاده کنیم اما با سرمایه گذاری های درست و کمک به استودیوداری. 
باید  بودجه و حمایت هایی را به استودیوها اختصاص دهند تا استودیوها 
توانمند و خودگردان شوند و بتوانند محصولات شان را به خارج از کشور 
بفروشند و بازار بین المللی را تجربه کنند. این  نکات باعث می شود که 
استودیوها تقویت شوند و هرسال یک اثر داشته باشند نه این که مثلا هر 
پنج سال یا هشت سال یک اثر تولید کنند. اگر این اتفاق رقم نخورد، ما 
کم کم نیروهایمان را از دست می دهیم چراکه یا دستمزدهای شان پایین 
است یا شرایط کار برایشان مهیا نیست. ما در همین پروژه »ببعی« با این 
مسئله مواجه بودیم، سه نفر از بچه هایی که درگیر این مشکل بودند و 
در نهایت از پروژه رفتند، الان ایران نیســتند و دارند در استودیوهای 
بزرگ خارجی کار می کنند. این شرایط برای بچه های مستعد ایرانی 
وجود دارد که الان در سطح یک تولید انیمیشن در دنیا دارند فعالیت 
می کنند. استودیوهای داخلی توانایی این را ندارند که بتوانند آن ها را 
حفظ کنند، بتوانند درآمدهایشان را براساس چیزی که رضایت بخش 
باشد و با آن زندگی شان را بچرخانند، فراهم کنند. بزرگ ترین مشکل، 
شکل سرمایه گذاری در این حوزه است و واقعاً باید اصلاح شود تا شرایط 
برای این هنرصنعت فراهم شود. واقعا این حوزه هنرصنعت است. از این 
لحاظ کمی با سینمای رئال که البته آن هم وجه صنعتی دارد، متفاوت 

است و در بعضی از بخش ها خیلی صنعتی تر و فنی تر است.
چه بازخوردی را برای »ببعی« در جشــنواره پیش بینی 

می کنید؟           
مهم ترین نکته برای ما این است که انیمیشن »ببعی« دیده شود و 
این برای هر تولیدکننده ای مهم ترین است. بسیار خوشحالم که بعد 
از موفقیت دو اثر »پســر دلفینی« و »بچه زرنگ« در بخش داخلی و 
بین المللی، حالا در جشــنواره بعدی بچه زرنگ، چهار اثر انیمیشنی 
داریم و اصــلا اهمیتی ندارد کــه این آثار رقبای »ببعی« محســوب 
می شوند. همین که جشنواره بخشی را به نام انیمیشن درنظرگرفته 
جای خوشحالی ست هرچند تا آن جا که من می دانم قرار است داوری 
این بخش به صورت عمومی اتفاق بیفتد و ای کاش برای داوری بخش 
انیمیشن هم یک داوری ویژه تری در نظر می گرفتند کمااین که برای 
فیلم کوتاه، مستند و حتی برای اقلام تبلیغی در نظر گرفته اند. ولی در کل 
به نظرم بزرگ ترین بازخورد در جشنواره برای این آثار، این است که دیده 
می شوند و ما می دانیم که سال آینده قرار است، اکران شوند. در مورد 
بازخورد »ببعی« هم در یکی دو اکرانی که داشتیم شاهد کودکانی بودم 
که کاملا با انیمیشن ارتباط برقرار کرده بودند، با بخش های موزیکال آن 
هم خوانی می کردند، دست می زدند و بالا و پایین می پریدند. با توجه به 

این دیده ها، اتفاقات خوبی را پیش بینی می کنم.
حرف آخر؟

من از رسانه ای ها و مطبوعاتی ها درخواست دارم که نگاه ویژه تری 
به آثار انیمیشن داشــته باشــند. بالاخره بچه های تک تک همه ما با 
همین آثار بزرگ می شوند. از طرفی انیمیشن واقعا می تواند یک چرخه 
اقتصادی فرهنگی بســیار موفق باشــد، به صورت داخلی و خارجی. 
درصورتی که خیلی از آثار ســینمایی مان در عین شایستگی، امکان 
نمایش بین المللی پیدا نمی کنند ولی این امکان برای آثار انیمیشــن 
وجود دارد. نگاه ویژه تر به موضوع انیمیشن از سمت همکاران و دوستان 
مطبوعاتی و رسانه ای هم به رونق آن کمک می شود هم باعث می شود تا 
انیمیشن هم به عنوان یک اثر پذیرفته شود و در نهایت موجب دلگرمی 
جوان های مستعدی که در این حوزه فعالیت دارند، مانند 110 نفر جوان 

درجه یک مجموعه ما، می شود.
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